
Ježkovy oči / Prosinec 2023 1

Letošní vánoce doplní nové světelné prvky v centru města. Třeba tohohle ježka najdete za kostelem sv. Jakuba
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Noclehárna Havaj na ulici Žižkova 109 
je určena pro lidi bez domova a má 
otevřeno vždy při teplotách kolem  
bodu mrazu od 19 do 7 hodin.

Zoo Jihlava stojí za návštěvu i v zimě! 
A navíc má novou expozici České poklady, 
ve které najdete naše národní plemena – 
králíky, luštiče, strakáče či kropenky.

Na Českém mlýně se bude opět běžkovat. Spolek 
Lyžařské Jihlavsko už chystá techniku a pomalu 
čeká na počasí. Běžecká dráha by měla být stejně 
dlouhá jako loni. Aktuální informace najdete 
na www.lyzarskejihlavsko.cz.

Sníh je pomalu tady! Kontakt 
na dispečink zimní údržby Služeb 
města Jihlavy je tel.: 567 303 637, 
e-mail: dispecink@smj.cz.

Re-use centrum Útulek věcí už vydává své 
darované poklady. Mají nábytek, kočárky 
i hračky. Přijeďte se podívat nebo dovezte 
vlastní věc, co by mohla ještě posloužit. 
Otevírací dobu najdete na jihlava.cz/odpady.

Jihlavský architektonický manuál má 
vlastní kalendář plný fotek jihlavských 
architektonických klenotů. Zakoupit 
jej můžete na jednom z Turistických 
informačních center.

Vážení spoluobčané,
s blížícím se koncem roku člověk podle 

svého založení buď propadne panice a stre-
su, například při uvědomění si, že již spous-
tu věcí není schopen stihnout a „uzavřít“, 
anebo se raduje z města plného světel a ze 
zářících očí dětí. Věřím, že snad bez výjim-
ky se koncem roku vzájemně obdarováváme 
a přejeme si to nejlepší. Osobně mám něko-
lik přání a jedním z nich je to, abychom měli 
v životě kotvu jistoty a zároveň byli schopni 
naslouchat druhým a přátelsky s nimi komu-
nikovat.

Proč to zmiňuji? Když se bavím s přá-
teli, známými či cizími lidmi, tak mám stále 
větší pocit, že mnohdy žijeme v rozdílných 
a někdy dokonce zásadně odlišných světech. 
Nyní nemluvím o prosté rozdílnosti názorů, 
ale o tom, že se zabetonováváme ve svých 
„pravdách“. Je přirozené, že každý máme 
jiné hodnoty, jinou životní zkušenost, jiné 
znalosti a díky tomu i rozdílný pohled na 
svět a dění kolem sebe. Proto je každý z nás 
originál. Jde mi spíše o situace, kdy jsou ří-
kány „pravdy“, o kterých se diskuze nevede. 
Přemýšlel jsem, proč tomu tak je. Myslím, že 
to může být dáno tím, že prakticky nic kolem 
nás nemá absolutní platnost. Všechno jsme 
dokázali zrelativizovat. Neplatí již ani to, že 
jsme schopni jakkoliv smysluplně určit, zda 
zprávy a informace, které se na nás ze všech 
stran valí, jsou pravdivé. Neplatí dokonce 
ani to, že se lidé dělí na dvě pohlaví. Aby-
chom si zachovali zdravou mysl, hledáme 
jistotu a tou je naše „bublina“.

Velmi bych si přál, abychom hledali jis-
toty a kotvy jinde, třeba v rodině, u přátel, 
v hodnotách a ve víře. Potom se třeba nebu-
deme muset uchylovat do „bezpečí bublin“. 

Veselou mysl a šťastné dny.
Radujme se, veselme se, dobrou vůli 

spolu mějme.
 Jiří Pokorný, 

 náměstek primátora

/ Úvodník / / Aktuálně /

Malý, ale náš!  
Letošním vánočním stromem je smrk z Březinek

„Pokácení jsme museli 
provést opravdu šetrně 

a za dokonalé koordinace 
s jeřábem, protože smrk rostl 
hned vedle hydrantu, kterého 

se nesměl ani dotknout.“

Letí strom, letí, letí! Jeřáb musel strom přenést nad jeho ostatními sousedy.  
V jednu chvíli tedy náš vánoční strom visel na laně přibližně 15 metrů nad zemí

Oproti minulému roku, kdy náměstí zdobila 
více než patnáctimetrová jedle bělokorá, je 
ten letošní o poznání menší. Přesto má hus-

tou rovnoměrnou korunu a hlavně je z Jih-
lavy – po 30 let rostl za domem Březinova č. 
126 – blízko Okružní ulice. O šetrné pokáce-

ní stromu, převoz a umístění na Masarykově 
náměstí se opět postaral dřevorubec Radek 
Šerý se svým týmem šesti zdatných mužů.

„Pokácení jsme museli provést oprav-
du šetrně a za dokonalé koordinace s jeřá-
bem, protože smrk rostl hned vedle hydran-
tu, kterého se nesměl ani dotknout. To se 
nám podařilo a během dopoledne jsme měli 
hotovo. Teď ho budeme jednou týdně jezdit 
kontrolovat, jestli se nekymácí nebo nenahý-
bá,“ uvedl Radek Šerý, kterého můžete znát 
jako jednoho z pomocníků – dříve dokonce 
i jako soutěžícího – evropského seriálu dře-
vorubeckých závodů Eurojack.

Vánočním stromem se letos stal dvanáctimetrový smrk omorika, který 
na Březinkách za panelákem rostl 30 let. Jeho kořeny loni poškodily 
vodovod pod zemí, který nakonec praskl. Z jeho opravy se ale strom již 
nevzpamatoval, a tak musel být pokácen.

Samotné umisťování stromu na Ma-
sarykovo náměstí pak přilákalo několik 
kolemjdoucích, a dokonce i jednu školku. 
Někteří kotvení stromu pouze přihlíželi, 
jiní si jej natáčeli, další – a to včetně dětí 
ze školky, se dokonce nebáli oslovit dřevo-
rubce, kteří jim ochotně nařezali pár smr-
kových větviček z odřezků, které se vždy 
musí kvůli kotvení odřezat. Minimálně dva 
metry kmene jdou totiž do kotevní jámy, 
kde strom nejen jistí, ale také vyrovnává 
několik seříznutých prken.

Veselé Vánoce 
a šťastný nový rok

PF 2024

přeje vedení statutárního města Jihlavy

Adventní a vánoční program v Jihlavě 
a další zprávy z města: jihlava.cz/jezkovyoci
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Jihlava má dětské zastupitelstvo
/ Téma / / Téma /

V gotické síni jihlavské radnice se 15. listopadu uskutečnilo první 
setkání dětského zastupitelstva. Dvacet žáků druhého stupně 
z deseti jihlavských základních škol vybralo tři témata, o kterých 
budou dále diskutovat a hledat návrhy řešení, které později předloží 
politickému vedení města. Po prezentacích a diskuzích si žáci 
odhlasovali návrh zaměřit se na rozšiřování možností aktivního 
trávení volného času a sportu, na zlepšení nastavení hromadné 
dopravy a přesunů po městě a na zvýšení pocitu bezpečí.

Žáci se na prvním tzv. ustavujícím zastupitelstvu seznamovali a poprvé mezi sebou diskutovali. 
Cílem bylo najít mezi zástupci deseti základních škol tři témata, která předloží k řešení jihlavským politikům

„Jsem nadšený z toho, jak se mladí zastupite-
lé těch témat chopili. Ta vybraná témata na-
víc sami v rámci vedení města řešíme,“ uvedl 
náměstek pro oblast školství Richard Šedivý. 
Žáky v gotické síni přivítal také primátor měs-
ta Petr Ryška: „Doufám, že spolu nebudete 
všichni zcela souhlasit a vznikne tak oprav-
dová politická diskuze, kde je nutné si umět 
buď svůj názor obhájit, nebo akceptovat po-
hledy ostatních,“ uvedl.

Nechyběli ale ani zástupci úředníků 
– vedoucí odboru školství, kultury a tělový-
chovy Tomáš Koukal a jeho kolegyně z od-
boru, garantka projektu Hana Ustohalová. 

Dále tým projektu zaměřeného na partici-
paci veřejnosti z kanceláře primátora Lucie 
Radačovská a Martin Dolský, externí konzul-
tantka v oblasti participace Vendula Menší-
ková a koordinátorka dětského zastupitel-
stva v Jihlavě Eva Hlubučková.

Cílem dětského zastupitelstva je mimo 
jiné zapojit mladé lidi do veřejného dění 
v Jihlavě. Dostávají zde příležitost sdílet 
názory na to, jak se jim v Jihlavě žije, a také 
možnost to ovlivnit. „Věříme, že členové dět-
ského zastupitelstva získají nové dovednos-
ti pro aktivní občanský život. Mají možnost 
rozvíjet své kompetence v porozumění své-

mu okolí, efektivní komunikaci, formulová-
ní a prezentování svých návrhů nebo v na-
slouchání svým spolužákům,“ uvedla Eva 
Hlubučková a vyzdvihla propojení školních 
parlamentů jednotlivých jihlavských základ-
ních škol.

Házení míčkem
Ustavující zasedání dětských zastu-

pitelů proběhlo v seznamovacím duchu. 
Prvním testem zodpovědnosti bylo na první 
pohled možná dětinské, ale nakonec velmi 
úspěšné házení míčkem. Žáci totiž museli 
před hozením míčku daného kolegu zastupi-
tele oslovit jménem, aby byl připraven míček 
chytit. 

Přestože se pár překvapivých ran za 
společného smíchu uskutečnilo, nakonec se 
žáci mezi sebou velmi rychle seznámili a pr-
votní napětí z neznámého polevilo. Zaměře-
ní žáků jsou přitom rozličná – někdo hraje 
fotbal, volejbal nebo leze po stěně, další jezdí 
na kole, jiný na koni, někdo rád maluje.

Po seznámení následovaly volné dis-
kuze. Tři kulaté stoly vždy s mapou Jihlavy 
a jinou diskuzní otázkou měly pomoci defi-

novat, jaká témata a případně i místa žáky 
spojují. U jednoho stolu například měli 
označit místa, která by chtěli zlepšit. Vět-
šina byla v blízkosti jejich domova, školy či 
kroužku. Značka ale nechyběla ani na Ma-
sarykově náměstí nebo na cestě od hlavního 
vlakového nádraží k Hruškovým Dvorům, 
kde chybí chodník. Zajímavou reakcí na ab-
senci volnočasových hřišť kolem centra byl 
například nápad na umístění jednoduchých 
lezeckých prvků na stěnu budoucí Horácké 
multifunkční arény.

Předávání zkušeností
Žáci se na první zasedání připravovali 

od září. Jejich hlavním úkolem bylo vybrat 
až tři nejpalčivější témata za svoji školu a ta 
pak na tomto ustavujícím zastupitelstvu 
prezentovat společně s krátkým představe-
ním školy a její žákovské samosprávy. Každá 
škola v Jihlavě má vlastní parlament či jinou 
organizační skupinu žáků. Počet členů ve 
skupině se většinou odvíjí od velikosti školy, 
a to přibližně od 25 až do 40 žáků. Na někte-
rých školách je možné do samosprávy vstou-
pit již od třetí třídy, jinde je to možné až ve 
třídě páté.

Zajímavý systém má například ZŠ Bře-
zinova, kde mají místo školního parlamentu 
tzv. organizační výbor, který funguje nejen 
jako spojení mezi členy vedení a žáky – pra-
videlně se scházejí mimo jiné i s ředitelem 
školy, ale také jako pořadatel akcí nebo koor-
dinátor výzdoby. Členové se navíc do výboru 
nevolí, ale vstupují dobrovolně, na základě 
vlastního zájmu.

Členové dětského zastupitelstva města Jihlavy

ale i pro současné zastupitele – nedostateč-
ný pocit bezpečí často způsobený špatným 
osvětlením, malou frekvencí hlídek měst-
ské policie, absencí chodníků, přechodů pro 
chodce nebo opilými lidmi. Dále přeplněnost 
spojů MHD ve špičce, které na sebe navíc ne-
navazují a mají často zpoždění. A pak také 
nedostatečná čistota města, přeplněné koše, 
poházené odpadky nebo injekční stříkačky.

Mezi tématy se ale objevily i nové, ne-
méně zajímavé podněty. Dvakrát například 
zazněla stížnost na bikepark za sportovním 
hřištěm u ZŠ Březinova, který je neudržo-
vaný a nemá žádný provozní řád. Důležitým 
poznatkem byla také přítomnost automatů 
na omamné látky, před kterými jsou žáci 
neustále varováni, přesto je potkávají právě 
na místech, kam často chodí – u obchodních 
domů či rovnou na náměstí. „Říká se, že to je 
špatné, ale asi je jasné, že když tady ty auto-
maty jsou a bude to dostupné všem, tak si to 
ty děti prostě budou kupovat,“ uvedla jedna 
z prezentujících.

Pro výběr témat bylo důležité, aby pro 
ně bylo možné najít řešení. Někteří žáci 
vlastní návrhy řešení představili už při 
úvodní prezentaci. Kromě navýšení a úprav 
spojů MHD a častějších svozů odpadů dopro-
vázených sankcemi za odhazování odpadků 
na zem, to byly i revitalizace parků u škol či 
vytvoření vyhlášky, která by například zmí-
něné automaty na omamné látky ve městě 
zakázala.

Návrhy předloží politikům 
Žáci při závěrečné diskuzi definovali 

osm témat, ze kterých pak hlasováním vy-

brali tři ta nejvíce palčivá, se kterými budou 
dále pracovat – rozšíření možností aktiv-
ního trávení volného času a sportu, lepší 
nastavení hromadné dopravy a přesunů ve 
městě a zlepšení pocitu bezpečí. Další setká-
ní je čeká již v březnu 2024.

„Jsem nadšený z toho, že děti mají 
zájem a jsou ochotny občansky vystupovat 
samy za sebe, aby ve městě něco zlepšily. 
Jistě to mnoho přinese nejenom jim, ale 
také nám zastupitelům – přinejmenším je 
to nový pohled do řešení určitých problémů 
a třeba nás i nasměruje k lepším řešením,“ 
uvedl jihlavský primátor.

Na organizaci dětského zastupitelstva 
se podílí odbor školství, kultury a tělovýcho-
vy ve spolupráci s kanceláří primátora a pro-
jektem Rozvoj zapojení veřejnosti do rozho-
dovacích procesů a veřejných konzultací ve 
městě Jihlava, který je financován z Fondů 
EHP 2014–2021.

„Jsem nadšený z toho, jak 
se mladí zastupitelé těch 
témat chopili. Ta vybraná 
témata navíc sami v rámci 

vedení města řešíme,“ 
náměstek primátora 

Richard Šedivý.

Předávání podobných zkušeností mezi 
školami, ale také možnost široce promluvit 
o svých problémech před členy vedení města 
– to jsou hlavní pohnutky také pro koordi-
nátory z jednotlivých škol. Těmi jsou peda-
gogové, kteří dělají žákům nejen doprovod, 
ale jsou také pomocnou rukou při vykoná-
vání jejich zastupitelského „mandátu“. Pro 
tyto učitele byla připravena samostatná část 
programu, kde sdíleli své zkušenosti z práce 
jednotlivých školních parlamentů i z přípra-
vy na dětské zastupitelstvo.

Bezpečnost, čistota a volný čas
V prezentacích škol se opakovala té-

mata, která jsou palčivá nejen pro mladé, 
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Kufrování  
s DDM

Nahlaste včas 
noční akce

Nová ředitelka 
Brány Jihlavy

Jihlava opět patří mezi Šampiony 
Zdravých měst

/ Z města / / Z města /

Znáte pojem „kufrování“? To je označení vý-
letníků, kteří se zrovna někde ztratili – „za-
kufrovali“. A také je to název orientačního 
závodu pro veřejnost, který bude pořádat 
ve čtvrtek a v pátek 28. a 29. prosince 2023 
Dům dětí a mládeže Jihlava spolu se spolkem 
OK Jihlava. Start je oba dny mezi 9. a 12. ho-
dinou u Domečku v Brněnské ulici. Účastníci 
si budou moci vybrat trasu, dostanou vlastní 
mapu a cestu budou hledat pomocí kontrol-
ních bodů. Udělejte si svátky o něco dobro-
družnější a „zakufrujte“ si taky, určitě se 
neztratíte! Více na www.ddmjihlava.cz.

Až do 14. ledna 2024 je možné ohlašovat 
venkovní kulturní, společenské a sportovní 
akce pro rok 2024, jejichž trvání zasáhne 
do doby nočního klidu. Ta je zákonem sta-
novena mezi 22. a 6. hodinou. Ve stejném 
termínu lze požádat také o výjimku ze záka-
zu konzumace alkoholických nápojů. Mapu 
míst, obě žádosti či další informace najdete 
v článku na on-line Ježkových očích, a to 
na adrese bit.ly/vyjimky. Žádosti či případ-
né dotazy k nim můžete posílat na e-mail:  
ivana.hamackova@jihlava-city.cz.

Máme dva nové zastupitele

Rada města schválila výsledky výběrového 
řízení na nového ředitele/ku Brány Jihlavy, 
příspěvkové organizace města pro kulturu 
a cestovní ruch. Od 1. prosince bude organi-
zaci řídit Ing. Soňa Krátká. Sedmačtyřicetile-
tá ekonomka, absolventka VŠE Praha oboru 
veřejná správa a regionální ekonomika, byla 
v posledních pěti letech vedoucí oddělení kul-
tury a tělovýchovy Magistrátu města Jihlavy. 
I před tím působila jako úřednice na radnici, 
když pracovala jako koordinátorka projektu 
Zdravé město. Funkce se ujme 1. prosince 
2023 a chce se podle svých slov zaměřit pře-
devším na nastavení a implementaci systema-
tického fungování organizace dle zákonných 
norem, navázat zdravá partnerství s širokým 
spektrem organizací a úzce spolupracovat se 
zřizovatelem, tedy městem Jihlava.

 Jihlavská knihovna má svoji Herničku

Jihlava získala ocenění pro Šampiony Zdra-
vých měst, obcí a regionů za rok 2023. Za-
sloužila si ho za aktivní zapojování veřejnos-
ti, strategické plánování a řízení směřující 
k udržitelnému rozvoji a zdraví. V slavnost-
ním sále Parlamentu České republiky převzal 
ocenění primátor a zároveň politik Zdravého 
města Jihlava Petr Ryška. „Ze získaného oce-
nění máme radost. Je vždy příjemné, když 
někdo vaši práci ocení a řekne, že ji děláte 
dobře. Chci proto poděkovat všem, kteří se na 
získání titulu Šampion Zdravých měst podí-
leli – úředníkům a také současným i minulým 
kolegům politikům,“ řekl primátor.

Skupina Šampionů je nejvyšší příčkou 
Ligy Zdravých měst, která navazuje na Po-
kročilé, Začátečníky a Pozorovatele. Liga 
funguje ve Zdravých městech od roku 1998 
a je vyhlašována každoročně. Má velmi jed-
noduchá a přehledná pravidla, kam patří na-
příklad aktivní práce s veřejností, systémové 
plánování směřující k udržitelnému rozvoji 
a zdraví, prezentace ukázkových aktivit a po-
dobně. Liga je motivačním systémem, postup 
a aktivity sleduje sama asociace Národní sítě 
zdravých měst ČR a jsou průběžně schvalová-
ny její valnou hromadou.

Zástupci uvedených obcí a kraje pře-
vzali ocenění z rukou Věry Kovářové, první 

Věděli jste, že se v knihovně dá tancovat nebo 
zpívat? Alespoň v té jihlavské taková mož-
nost je. Jednou měsíčně se tam koná Hernič-
ka, která je určena pro rodiče s dětmi od 1 do 
6 let. Tematicky je různorodá. Naposledy se 
v ní zpívalo, cvičilo i tancovalo.

Základem každé Herničky bývá kniha. 
„Čteme kratší pohádky nebo básničky. Zatím-
co poslední listopadová Hernička byla zamě-
řena na pohyb, jindy hrajeme zase divadélka, 
využíváme didaktické hračky, věnujeme se 
pohádkám a na závěr i vyrábíme. Za sebou už 
máme Herničky o Červené karkulce, Ahooj 
jaro, O Budulínkovi, Jede, jede mašinka nebo 
Šmoulovačku,“ řekla Tereza Vazquez, která 
Herničky v knihovně v ulici Hluboká pořádá 
se svojí kolegyní Radkou Pavlíčkovou. Posled-
ní Hernička letošního roku – jubilejní 10. – se 
uskuteční ve čtvrtek 21. prosince a ponese se 
jak jinak než ve vánočním duchu.

Hernička funguje v knihovně v ulici Hlu-
boká od letošního března. Na pobočce v Hor-
ním Kosově je ale zaběhnutou tradicí již osm 
let. „Chodila tam spousta malých dětí a vylo-

ženě se nabízelo, abychom pro ně připravo-
valy pravidelný program. Po návratu z mateř-
ské dovolené jsem pak Herničku zavedla i na 
hlavní pobočce,“ popsala zrod myšlenky na 
Herničku v knihovně Tereza Vazquez.

Na Herničku je vždy potřeba se přihlá-
sit, a to jak na tu v hlavní budově Hluboká, 
tak i na pobočku v Horním Kosově. Možné 
je to osobně nebo prostřednictvím kontaktů 
uvedených na www.knihovna-ji.cz

Hernička je pro děti do šesti let a děti v ní podle 
knížek cvičí, zpívají i tančí

Na své posty rezignovali zastupitelé za 
STAN Radek Rychnovský a Miroslava Zá-
potočná. První jmenovaný se stal členem 
Kolegia Národního kontrolního úřadu. Miro-
slava Zápotočná svoji rezignaci odůvodnila 
pracovními důvody. Novými zastupiteli jsou 
Kateřina Remsová a Vojtěch Šoula. Zastupi-
telský slib složili na jednání zastupitelstva 
města 31. října. 

Kateřina Remsová se specializuje na 
evropské a mezinárodní soukromé právo. 
V roce 2015 se stala spolumajitelkou lezecké-
ho centra v Jihlavě, kde působí jako instruk-
torka a trenérka sportovního lezení a vede 
lezecké kroužky pro děti a mládež. Dlouhodo-
bě sleduje politické dění v Jihlavě a pro kandi-
daturu do zastupitelstva se rozhodla, protože 
nebyla spokojená s některými řešeními přija-
tými bývalým vedením radnice. Její hlavní 
prioritou je podpora sportu pro širokou ve-
řejnost. „Přála bych si udržovaná a bezpeč-
ná dětská hřiště i sportoviště a dobudování 
jejich zázemí a dále bych chtěla dosáhnout 
navýšení finančních prostředků určených na 
podporu sportovních aktivit v Jihlavě.“ Mezi 
její další priority patří čistá a bezpečná Jihla-
va. Rovněž by se chtěla podílet na vylepšení 
nového systému parkování.

Vojtěch Šoula je student audiovizu-
ální tvorby a divadla, podílel se na založe-
ní divadla VOKO. Věnuje se tedy kultuře, 
společenskému dění a životnímu prostředí. 
„Přicházím do zastupitelstva jako náhrad-

ník, takže se připojím ke kolegům z našeho 
klubu a budu s nimi participovat na opoziční 
práci, která je vždy potřeba. V druhé řadě 
doufám, že moje přítomnost bude zárukou 
většího prostoru pro vyjádření mladé gene-
race a kulturní sféry našeho města.“

Vojtěch Šoula a Kateřina Remsová nahradili Radka Rychnovského a Miroslavu Zápotočnou

Protože Radek Rychnovský byl záro-
veň předsedou Finančního výboru, v této 
funkci ho nyní nahradí Karolína Koubová 
(Fórum Jihlava), která byla dosud předsed-
kyní Kontrolního výboru. Tam ji na pozici 
nahradí Tomáš Havlík (SPD).

místopředsedkyně Poslanecké sněmovny 
Parlamentu ČR, která celou akci hostila, 
místopředsedy Poslanecké sněmovny Parla-
mentu ČR Jana Bartoška, za účasti zástupců 
ministerstev pro místní rozvoj a vnitra.

Ocenění převzal primátor města Petr Ryška  
(druhý zprava) z rukou Věry Kovářové,  

1. místopředsedkyně Poslanecké sněmovny  
Parlamentu ČR

S jednou jízdenkou po Vysočině i v jihlavské MHD 
Od 1. ledna 2024 začne platit vzájemné 
uznávání jízdenek mezi krajem dotovanou 
Veřejnou dopravou Vysočiny a městskou 
hromadnou dopravou, na kterou přispívá 
statutární město Jihlava. Cestujícím se tak 
zvýší komfort i možnosti cestování. 

Novinka od příštího roku nabídne mož-
nost přestupovat s jednou jízdenkou mezi 
jihlavskou městskou hromadnou dopravou 
a linkovými autobusy i vlakovými spoji VDV 
v Kraji Vysočina. „Do Jihlavy dojíždí za prací 
i do škol téměř 24 tisíc lidí a téměř deset ti-
síc aut denně. Pokud návštěvníci Jihlavy víc 
přesednou z aut do veřejné dopravy, která 
pro ně bude komfortnější a ekonomicky vý-
hodnější, uleví se celému městu,“ vysvětlil 
hlavní výhodu integrace primátor Jihlavy 
Petr Ryška. 

Cestující ze spojů VDV budou moci 
bez nutnosti nákupu dalších jízdenek vyu-
žít i jihlavskou MHD. Stačí, když si cestující 
z jakéhokoli místa v Kraji Vysočina koupí jíz-

denku VDV obsahující nadzónu Jihlava a po 
příjezdu do Jihlavy může v době zbytkové 
časové platnosti jízdenky libovolně cestovat 
i všemi spoji MHD v Jihlavě. Naopak před-
platitelé jihlavské MHD budou moci v rámci 
Jihlavy, příměstských částí a některých okol-

ních obcí používat i regionální vlaky a auto-
busy. S označenou jihlavskou jízdenkou na 
MHD (na 30 minut nebo na 24 hodin) nebo 
platným časovým kuponem MHD bude mož-
né použít autobusové i vlakové spoje VDV 
pro přepravu v rámci oblasti MHD Jihlava. 

„Pomůže to především obyvatelům 
okrajových částí města, například Antoní-
nova Dolu, Červeného Kříže, Pávova, He-
lenína, Hruškových Dvorů, Heroltic apod. 
Těm se zlepší a rozšíří možnosti cestování, 
protože budou moci s časovým kupónem na 
Jihlavské kartě libovolně využívat i všech-
ny spoje VDV na území Jihlavy,“ doplnil 
primátor Ryška s tím, že bude stačit, když 
se u řidiče autobusu nebo u průvodčího ve 
vlaku cestující prokážou Jihlavskou kartou 
a potvrzením pro VDV na ceninovém papíře. 

Potvrzení začne Dopravní podnik měs-
ta Jihlavy vydávat zájemcům už od poloviny 
prosince ve svém předprodeji v budově jih-
lavské radnice na Masarykově náměstí č. 1.

Díky VDV se například navýší počet spojů  
obyvatel okrajových částí
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S ředitelkou knihovny  
o Vánocích i novinkách

Ve funkci ředitelky Městské knihovny 
Jihlava jste téměř dva měsíce, už jste se 
„rozkoukala“? 

Nikdy bych nevěřila, jak rychle se ak-
limatizuji v nové pozici. Ani mi nic jiného 
nezbývalo. Pomohlo mi samozřejmě, že 
znám zdejší prostředí i personál. Hned první 
nástupní den na mě dopadly nové pracovní 
povinnosti. Od té doby, jakmile něco dokon-
čím, hned se objeví nové, možná stále složi-
tější úkoly. A to mě na této práci baví, živost 
a nepředvídatelnost situací, které bude člo-
věk řešit. Připadám si jako neplavec, kte-
rého hodí do hluboké vody, a nezbývá než 
plavat, nebo se utopit. Utopit se nechci. Už 
kvůli zodpovědnosti za celou knihovnu. Tak 
plavu.

Co vás na nové práci nejvíce překvapilo?

Asi to, jak mě baví. Doposud jsem pra-
covala jako vedoucí útvaru knihovních fon-

dů. Toto oddělení je moje srdeční záležitost, 
byla jsem zde velmi spokojená – jak s pra-
covní náplní, tak s kolektivem. Rozhodně 
jsem netoužila po změně. Někdy je ale tře-
ba nebránit se příležitostem a štěstí si vás 
najde i na jiném místě. Doufám, že při mně 
bude ještě nějakou dobu stát.

Chtěla byste v pozici ředitelky knihovny 
dělat něco jinak? Na co naopak budete 
navazovat?

Nemám v plánu žádnou „revoluci“. 
Vlastně mě ani nenapadá, jak vést knihovnu 
jinak. Naopak – spíš navazuji na rozdělanou 
práci po paní ředitelce Daňkové. Ráda bych 
pracovala co nejlépe, to je samozřejmé. Jak 
mi to půjde, mohou zhodnotit zaměstnanci 
nebo naši čtenáři, já k tomu nedokážu mít 
patřičnou introspekci.

Blíží se Vánoce, jak se na tento čas 
knihovna připravuje?

Vánoce v knihovně začaly už ve stře-
du 29. listopadu, kdy přišel na Počteníčko 
pro děti čertík, anděl i Mikuláš. Na začátku 
prosince jsme se také zúčastnili Ladových 
Vánoc v DIODu, kde jsme si pro děti připravi-
li čtení pohádek, výrobu vánočních andílků 
a hry. Návštěvníci si také mohli vyzkoušet, 
jak se píše pravým husím brkem. A zapojily 
se i naše pobočky, například v Horním Ko-
sově se 4. prosince konalo Zimní vyrábění. 
Knihovnický čert, Mikuláš i anděl si 5. pro-
since odskočili na geriatrické oddělení jih-
lavské nemocnice, aby se mohli 6. prosince 
ukázat na Vánočním dni s knihovnou. 

Nová ředitelka Městské knihovny Jihlava Marie Blažková

/ Vánoce /

„Nikdy bych nevěřila, jak 
rychle se aklimatizuji 

v nové pozici.“

Marie Blažková nastoupila do Městské knihovny Jihlava v roce 2006. 
Kromě pětileté pauzy na mateřské dovolené pracovala v půjčovně 
a v útvaru knihovních fondů, kde působila jako vedoucí. Od letošního 
října nahradila ve funkci ředitelky Jarmilu Daňkovou, která odešla 
do důchodu. Jak se jí v prvních měsících na nové pozici daří a jaké 
akce připravuje knihovna o Vánocích?

Od 6. prosince si také budete moci pro-
hlédnout vánoční výstavu žáků ZUŠ Jihlava 
s názvem Cukr a vanilka. Její obsah je pro 
nás zatím tajemstvím, jistě bude jako každý 
rok obdivuhodná. Připravili jsme také diva-
dlo pro děti, a to 14. prosince v knihovně 
v Horním Kosově, kde se bude hrát pohádka 
pro děti od tří let Knihadýlko: O čertovi. Vá-
noční program na hlavní pobočce v Hluboké 
ulici doplní také cestovatelské přednášky 
o Maroku (7. prosince) a Španělsku (13. pro-
since), dokumentární film Čhadar, cesta po 
řece (4. prosince), Hernička (21. prosin-
ce), Deskni-To (každé pondělí) a cvičení Fit 
s knihovnou (každou středu). Pak už přijde 
Ježíšek a knihovnu čeká zasloužený odpoči-
nek během vánočních prázdnin.

Jaké plány máte s knihovnou v novém 
roce?

V příštím roce bychom chtěli umístit 
před knihovnu moderní výdejní box (tzv. 
knihobox) namísto současného biblioboxu. 
Rádi bychom také spolupracovali s Brá-
nou Jihlavy na přeměně náměstíčka před 
knihovnou. Tento nenápadný prostor nabízí 
v létě kýžený stín a klidné posezení v barok-
ních kulisách města. V roce 2024 začneme 
také pracovat na podobě nové místnosti 
v knihovně, která bude určená především 
pro teenagery. Nejdříve ale potřebujeme vy-
tvořit konkrétní návrh interiéru. Na to se 
velice těším.

Jihlava k Vánocům

Na Turistických informačních centrech v ulici Matky Boží můžete nasát vánoční atmosféru a ještě koupit originální dárek s jihlavskou tématikou

Po celý prosinec se můžete těšit na program 
plný koncertů, divadel, tvůrčích dílen a vy-
stoupení místních spolků. V ulicích města se 
také rozsvítí nová vánoční výzdoba, čeká vás 
vánoční putování, náměstí bude vonět sva-
řákem, k vidění budou zářící ledové sochy 
a um věhlasného kováře. Přijďte si užít ten-
to svátek v krásném historickém prostředí 
a nechte se pohltit kouzlem Vánoc. Dobrým 
průvodcem mohou být i tyto čtyři prostřed-
ní strany, které můžete z Ježkových očí vy-
jmout a mít program vždy u sebe.

Adventní jarmark
I v letošním roce na Masarykově ná-

městí vyroste adventní vesnička plná dře-
věných stánků, ve kterých si můžete pořídit 
nejrůznější krásné, voňavé i chutné dárky. 
Nebojte, svařáku a dalších teplých nápojů 
bude také dost. Adventní vesnička je letos 
v provozu až do 31. prosince 2023 a někte-
ré stánky budou v provozu až do 18. února 
2024, stejně tak jako kruhové kluziště.

Vánoční putování
V ulicích města jsou ve vybraných vitrí-

nách obchodů vystavené betlémy, které Brá-
ně Jihlavy zapůjčili výtvarníci i jihlavské ro-
diny. Na mnoha místech se potkáte s velkou 
světelnou výzdobou, nasvětlenými kostely, 

hradbami i cestou zvířátek do Betléma na 
hradebním parkánu. Aby vám nic neuniklo, 
vyzvedněte si na informačním centru mapu 
Vánočního putování Jihlavou. Světelnou vá-
noční výzdobu města si můžete vychutnat 
až do neděle 7. ledna 2024. Betlémy jsou 
vystaveny až do svátku Hromnic 2. února 
2024.

Výtvarné dílny v informačním centru
Každý adventní víkend budou připra-

veny výtvarné dílny v Turistickém informač-
ním centru v ulici Matky Boží 22 se zamě-
řením na vánoční tématiku. Kromě toho si 

můžete v informačním centru pořídit suve-
nýry, dárky od regionálních výrobců nebo se 
jenom přijít ohřát. Dílny na Turistickém in-
formačním centru probíhají každou advent-
ní neděli od 13:30 do 15:30. Více informací 
o vánočním programu zjistíte u nás na TIC 
nebo online kalendáři.

Ježíškova pošta
Chcete, aby dětem přišel dopis přímo 

od Ježíška? Napište svá přání, vložte je spo-
lečně s ofrankovanou obálkou do kouzelné 
schránky Ježíškovy pošty v informačním 
centru v ulici Matky Boží 22. Jen nezapo-
meňte uvést adresu dítěte, na kterou má od-
pověď přijít, a pak už jen čekejte na odpověď 
od Ježíška! Přáníčka lze vhodit do schránky 
nejpozději do 17. prosince 2023. Ve všední 
dny je otevřeno od 9.00 do 17.00 a o víkendu 
od 10.00 do 16.00.

Kluziště

Velké kruhové kluziště na náměstí (3. 12. 2023 – 18. 2. 2024):
pro školy 9:00–12:00 (všední dny)
pro veřejnost 14:00–21:00 (všední dny), 9:00–12:00, 14:00–21:00 (víkendy a svátky)
kapacita kluziště 100 osob

Malé umělé kluziště na Parkánu (3. 12. 2023 – 29. 2. 2024):
pro školy 8:00–12:00 (všední dny)
pro veřejnost 13:00–19:00, 9:00–12:00, 13:00–19:00 (víkendy a svátky)
kapacita kluziště 30 osob

Rezervaci obou kluzišť a bližší informace vám poskytnou pracovnice TIC na tel. čísle: 565 597 588 
nebo tic@branajihlavy.cz. Uzavírka obsazenosti kluzišť pro školní kolektivy na další týden je vždy 
ve čtvrtek v 16:00. 

Jihlava k Vánocům je velká oslava vánočních svátků, která začíná 
první adventní neděli 3. prosince rozsvícením vánočního stromu 
na Masarykově náměstí a trvá až do 18. února, kdy bude poslední 
možnost zabruslit si na kruhovém kluzišti. 
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Jihlava
k Vánocům

Jihlava
k Vánocům

3. – 31. 12. 2023 Masarykovo náměstí
Neděle 3. 12.
15:00 Goody Moody | koncert
16:00 Andělé divadla T.E.J.P. a Živa Poppy Teatre | divadlo
16:00 Oddíl krasobruslení DUKLA Jihlava – mládež, z.s.
16:45 Rozsvícení vánočního stromu a výzdoby města
17:00 Gaudium + host Melodie | koncert
18:00 Tekuté noty | koncert
Doprovodný program: tvorba ledové sochy | pro děti

Úterý 5. 12.
16:00 a 17:00 a 18:00 Mikulášské nadělení – T.E.J.P. | divadlo pro děti

Středa 6. 12.
16:00 Dřevěné divadlo – Vánoce aneb cesta do Betléma | divadlo   
pro děti

Čtvrtek 7. 12.
16:00 Hotch-Potch | vystoupení
17:00 ZUŠ Jihlava | koncert
18:00 Jihlava Cheerleaders – JCA Legends | vystoupení

Pátek 8. 12.
15:00 – 20:00 BOSCH svařák | koncert

Sobota 9. 12.
16:00 Divadlo U plotny – Podivuhodné Vánoce | divadlo pro děti
18:00 Draga Banda Reunion | koncert

Neděle 10. 12.
16:00 Divadlo Víti Marčíka – Setkání před Betlémem | divadlo pro děti
18:00 Funny Fellows | koncert

Středa 13. 12.
16:00 Divadlo Já to jsem – Vánoční příběh | divadlo pro děti
18:00 Česko zpívá koledy – ZUŠ Jihlava | koncert

Čtvrtek 14. 12.
16:00 Hotch-Potch | vystoupení
17:00 ZUŠ Jihlava | koncert
17:30 Tradiční romské tance a sbor | vystoupení
18:00 DDM Jihlava – Street dance a divadelní kroužek | vystoupení
18:30 Jihlava Cheerleaders – JCA Legends | vystoupení

Pátek 15. 12.
16:00 Vánoce s Vysočankou | koncert
18:00 Sebranka Jazz Orchestra | koncert

Sobota 16. 12.
16:00 Academic Fools | koncert
18:00 Hangover | koncert

Neděle 17. 12.
16:00 Živa Poppy Teatre – Andělské Vánoce | divadlo pro děti
17:00 DS Jaromír – Lampa pro Aladina | divadlo pro děti
18:00 Cimbálová muzika Jánoch | koncert 
Doprovodný program: tvorba ledové sochy | pro děti

Středa 20. 12.
16:00 a 17:00 Mikro-teatro – O zrzavé vlčici | divadlo pro děti

Čtvrtek 21. 12.
16:00 Hotch-Potch | vystoupení
17:00 ZUŠ Jihlava | koncert
17:30 DDM Jihlava – Orientální tance | vystoupení
18:00 Jazz Bandits | koncert

Pátek 22. 12.
16:00 Partisax | koncert
18:00 Lidověk | koncert

Sobota 23. 12.
16:00 Žesťový kvintet DH Veseláci | koncert
18:00 Spaziergang | koncert

Pondělí 25. 12.
16:00 a 18:00 Živé jesličky | divadlo pro děti

#DoJihlavy na Vánoce#DoJihlavy na Vánoce

#DoJihlavy#DoJihlavy

kruhové kluziště vánoční putování

adventní jarmark   osvětlené hradby

vyhlídkové kolo     ledové sochy

Jihlava
k Vánocům

Jihlava
k Vánocům

3. – 31. 12. 2023 Masarykovo náměstí
Neděle 3. 12.
15:00 Goody Moody | koncert
16:00 Andělé divadla T.E.J.P. a Živa Poppy Teatre | divadlo
16:00 Oddíl krasobruslení DUKLA Jihlava – mládež, z.s.
16:45 Rozsvícení vánočního stromu a výzdoby města
17:00 Gaudium + host Melodie | koncert
18:00 Tekuté noty | koncert
Doprovodný program: tvorba ledové sochy | pro děti

Úterý 5. 12.
16:00 a 17:00 a 18:00 Mikulášské nadělení – T.E.J.P. | divadlo pro děti

Středa 6. 12.
16:00 Dřevěné divadlo – Vánoce aneb cesta do Betléma | divadlo   
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Čtvrtek 7. 12.
16:00 Hotch-Potch | vystoupení
17:00 ZUŠ Jihlava | koncert
18:00 Jihlava Cheerleaders – JCA Legends | vystoupení

Pátek 8. 12.
15:00 – 20:00 BOSCH svařák | koncert

Sobota 9. 12.
16:00 Divadlo U plotny – Podivuhodné Vánoce | divadlo pro děti
18:00 Draga Banda Reunion | koncert

Neděle 10. 12.
16:00 Divadlo Víti Marčíka – Setkání před Betlémem | divadlo pro děti
18:00 Funny Fellows | koncert

Středa 13. 12.
16:00 Divadlo Já to jsem – Vánoční příběh | divadlo pro děti
18:00 Česko zpívá koledy – ZUŠ Jihlava | koncert

Čtvrtek 14. 12.
16:00 Hotch-Potch | vystoupení
17:00 ZUŠ Jihlava | koncert
17:30 Tradiční romské tance a sbor | vystoupení
18:00 DDM Jihlava – Street dance a divadelní kroužek | vystoupení
18:30 Jihlava Cheerleaders – JCA Legends | vystoupení

Pátek 15. 12.
16:00 Vánoce s Vysočankou | koncert
18:00 Sebranka Jazz Orchestra | koncert

Sobota 16. 12.
16:00 Academic Fools | koncert
18:00 Hangover | koncert

Neděle 17. 12.
16:00 Živa Poppy Teatre – Andělské Vánoce | divadlo pro děti
17:00 DS Jaromír – Lampa pro Aladina | divadlo pro děti
18:00 Cimbálová muzika Jánoch | koncert 
Doprovodný program: tvorba ledové sochy | pro děti

Středa 20. 12.
16:00 a 17:00 Mikro-teatro – O zrzavé vlčici | divadlo pro děti

Čtvrtek 21. 12.
16:00 Hotch-Potch | vystoupení
17:00 ZUŠ Jihlava | koncert
17:30 DDM Jihlava – Orientální tance | vystoupení
18:00 Jazz Bandits | koncert

Pátek 22. 12.
16:00 Partisax | koncert
18:00 Lidověk | koncert

Sobota 23. 12.
16:00 Žesťový kvintet DH Veseláci | koncert
18:00 Spaziergang | koncert

Pondělí 25. 12.
16:00 a 18:00 Živé jesličky | divadlo pro děti

#DoJihlavy na Vánoce#DoJihlavy na Vánoce

#DoJihlavy#DoJihlavy

kruhové kluziště vánoční putování

adventní jarmark   osvětlené hradby

vyhlídkové kolo     ledové sochy
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Využijete o Vánocích kulturní nabídku 
nejen města a Brány Jihlavy, ale 
i dalších pořadatelů?

Věřím, že ano, že si snad nějaký čas na kulturu v předvánočním 
času vyšetřím. Hned první adventní víkend se chystám do kostela 
sv. Ignáce na setkání sborů a v neděli na jihlavské náměstí na tra-
diční rozsvícení vánočního stromu. Ve čtvrtek 7. prosince zvu na-
opak všechny já na Barevné Vánoce do sídla Kraje Vysočina, tam se 
dá určitě dobře nakoupit spousta hezkých dárků. V pátek 15. pro-
since si nenechám ujít novou letošní premiéru Nart Dance School 
– Momo a ztracený čas v DIODu a v neděli plánuji Vánoční koncert 
Filharmonie Gustava Mahlera. Nezapomínám ani na bigbít, hned 
v pondělí je v jihlavském DKO David Koller, tak tam musím a doce-

la mě láká vzít celou svou rodinu a jít si užít předštedrovečerní koncert kluků ze Spaziergan-
gu na náměstí se svařákem. Myslím, že je to ale jen zlomek vánoční kulturní nabídky a že si 
z ní může každý Jihlavák vybrat to, co se mu líbí a co ho baví. Hlavně si to užijte v klidu a ve 
zdraví, s blízkými a přáteli. A kdyby té kultury na Vás bylo už moc, tak se můžeme potkat na 
bruslení anebo na Českém mlýnu v teniskách. Mějte krásné Vánoce.

Vítězslav Schrek
zastupitel města Jihlavy a hejtman Kraje Vysočina za ODS

Každý rok chodíme na rozsvícení vánočního stromu. S kamarád-
kou také pravidelně navštěvujeme vánoční trhy, kde si rády dáme 
svařák. Na Štědrý den se pak jdeme podívat na půlnoční mši do 
kostela sv. Jakuba, vždy ale navštívíme také kostel Matky Boží. 
Krásný program připravuje na druhý svátek Vánoční také kostel 
sv. Ignáce. Bývá tam koncert a je možné vylézt na jednu z jeho věží.

Jiřina Gáliková
zastupitelka města Jihlavy za ANO 2011

Místo pro vaše příspěvky 

V každém vydání Ježkových očí lze poskytnout přiměřený prostor pro příspěvky veřejnosti či za-
stupitelů. Pro vlastní vyjádření můžete využít až jednu normostranu, v každém čísle můžeme takto 
zveřejnit dva až tři příspěvky v závislosti na jejich délce, každý další pak lze zveřejnit v následu-
jícím vydání či na on-line Ježkových očích (www.jihlava.cz/jezkovyoci), kde najedete i celé znění 
pravidel.

/ Vánoce /

#DoJihlavy

na vánoční 
procházku či prohlídku

Pojďte s námi poznávat město, jeho památky  
a příběhy na vánočních komentovaných 
procházkách a prohlídkách. 
Připravili jsme pro vás i speciální prohlídky. 

Vánoční prohlídky na prosinec 2023: 
2.12. sobota 14:00 
Cestou betlémskou za vánočními tradicemi staré Jihlavy – novinka
5.12. úterý 15:00 
Hledání ztraceného času Jihlavy
6.12. středa 15:00 
Jihlavská radnice a barokní krovy
13.12. středa 15:00 
Jihlavské prvorepublikové vily 
15.12. pátek 15:00 
Po stopách jihlavských legend a pověstí
16.12. sobota 14:00 
Cestou betlémskou za vánočními tradicemi staré Jihlavy – novinka
19.12. úterý 15:00 
Kaplí boromejskou za stopami sirotků jihlavských
27.12. středa 10:00 
Stezkou Jihlavy filmové a divadelní – novinka pro děti
27.12. středa 14:00
Interiéry kostela a kláštera Nanebevzetí Panny Marie – novinka
28.12. čtvrtek 14:00
Cestou betlémskou za vánočními tradicemi staré Jihlavy – novinka
29.12. pátek 10:00
Po stopách jihlavských legend a pověstí – pro děti
29.12. pátek 14:00
Interiéry jezuitského kostela svatého Ignáce z Loyoly – novinka

Vstupenky zakoupíte na Turistických informačních centrech 
nebo online na www.dojihlavy.cz/prochazky
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vším se navrátí logické uspořádání barokní-
ho tvarosloví, kdy patka, pilastr i hlavice na 
sebe budou správně navazovat.

Jak dlouho už v biskupství působíte?

Na Biskupství brněnském působím je-
denáctým rokem. Mou prací je primárně ří-
dit své spolupracovníky při opravách kostelů 
a far v diecézi. Snažíme se o to, abychom pa-
mátkám v Jihomoravském kraji i části Vyso-
činy zajistili řádnou péči. V případě větších 
kostelů jako je sv. Ignác se snažíme kromě 

/ Rozhovor / / Rozhovor /

Kostel sv. Ignáce se ukazuje  
ve své obnovené majestátnosti

Bez nadsázky tedy lze tvrdit, že to je člověk 
na svém místě. A nyní uzavírá další kapito-
lu svého profesního života – obnovu průčelí 
kostela sv. Ignáce v Jihlavě.

Jaký byl váš úkol na stavbě? Co jste měl 
na starosti?

Mým hlavním úkolem bylo řídit sta-
vební a restaurátorské práce na kostele sv. 
Ignáce z pozice investora. Při každé opravě, 
obzvlášť na významné kulturní památce, 
dochází k mnoha změnám a vzniká spous-
ta otázek, jak se k těmto konkrétnostem 
stavět. Mým hlavním úkolem bylo rozhodo-
vat o tom, jak se má při stavbě postupovat 
a řešit otázky: Co opravovat? V jaké kvalitě? 
V jakém rozsahu? Za jakou cenu? Mnoho-
krát jsem musel jednat přímo s řemeslníky 
a firmami – s tesaři, klempíři, zedníky, truh-
láři a taky s restaurátory štuku a kamene. 
Intenzivně jsem diskutoval s pracovníky 

památkové péče o způsobech restaurování 
štukové výzdoby a především o barevnosti 
fasády. Součástí mé práce je i to, aby stavba, 
která je v režimu veřejné zakázky, byla řád-
ně provedena, všechny smluvní podmínky 
dodrženy a nakonec byla i perfektně dokon-
čena a vyúčtována.

Kolik rekonstrukce stála, objevily se při 
ní nějaké nečekané problémy?

Rekonstrukce stála necelých 30 mil Kč. 
V průběhu své praxe jsem se naučil, že když 
se jedná o takto rozsáhlou rekonstrukci, tak 
první fáze oprav je především o poznávání 
stavby jako takové. Až po postavení lešení 
teprve zjišťujeme reálný stav konstrukcí 
a naším společným cílem je umět pružně 
vymyslet řešení, které nahradí předchozí 
předpoklady projektu nebo částečných prů-
zkumů. Možná nejsložitějším okamžikem 
bylo restaurování obličejů andělů – některá 

Stavbyvedoucí Aleš Taufar v první fázi oprav, kdy jde především o poznávání stavby a jejích prvků

Aleš Taufar působí na Biskupství brněnském na pozici vedoucího 
stavebního oddělení. S týmem techniků řeší ročně více než 
300 drobnějších oprav za 200 milionů korun. Sám se specializuje 
na významné rekonstrukce, například již dva roky řídí obnovu 
kostela sv. Jakuba v Brně – gotického chrámu, který je jednou 
z nejvýznamnějších památek v Brně.              

Velkým tématem byla barva fasády. 
Z jakých barev se vybíralo a proč byla 
diskuze o barvě tak náročná?

Barevnost fasády na sv. Ignáci byla 
opravdu zásadním tématem. Již při přípra-
vě projektu jsme všichni sázeli na to, že až 
postavíme lešení, určitě někde původní bar-
vu objevíme. Ze stratigrafií, které byly pro-
vedeny na průčelí, však přesvědčivá žádná 
nebyla. Zásadním objevem byla nepoškoze-
ná původní omítková vrstva s nátěrem na 
východní stěně severní věže. Tato část byla 
v minulosti zastřešena dnešní zvýšenou pul-
tovou střechou nad boční emporou, a proto 
zůstala při následných opravách nedotčena. 
Nicméně nejnáročnějším úkolem bylo shod-
nout se, zda respektovat jednobarevnou 
podobu nebo se v nějaké podobě přiklonit 
k dvoubarevnosti. Kromě již zmíněného ba-
revného vzorku jsme vycházeli z praxe vý-
stavby poměrně jednoduchého a zřetelného 
průčelí jezuitských kostelů. Zpravidla byla 
použita monochromní – tedy jednobarevná 
podoba. Zvýrazňovány byly pouze kamenné 
prvky a prvky zlacené. 

Jak jste tedy nakonec došli k finální 
barvě?

Finální podoba pak vzešla z mnohomě-
síčních diskuzí a vzorkování na místě. Byly 
použity dva odstíny – světlejší na aktivní 
prvky fasády – pilastry, římsy, šambrány 
oken, štukové a kamenné zdobné prvky 
a tmavší odstín na velké pasivní plochy. Vý-
sledný efekt by měl umocnit majestátnost 
průčelí, mělo by dojít ke zklidnění mezi ver-
tikálními a horizontálními linkami a přede-

oprav vždy najít přidanou hodnotu pro širší 
veřejnost. Pokaždé se jedná o originální ná-
mět a ukázalo se, že i Ignác má co nabídnout. 
To je příjemné zpestření naší „stavařiny“.

A jak se vám na obnově fasády kostela 
sv. Ignáce pracovalo? Naplňuje vás tato 
práce?

Nebojím se říct, že jsme se s Ignácem 
„našli“. Byla to pro mě velká výzva nejen 
po profesní stránce. Jihlavu a Vysočinu vní-
mám jako region, kde existuje velký poten-
ciál rozvoje. Věřím totiž tomu, že cokoliv 
uděláme pro zkrášlení Masarykova náměstí, 
Jihlavy nebo Vysočiny, rozproudí další nápa-
dy a chuť v tomto regionu žít. 

A jestli mě moje práce naplňuje? Ano! 
Rekonstrukce jsou náročný a komplexní pro-
ces, nikdy nelze všechno přesně určit a i s vel-
kou přípravou musím téměř denně reagovat 
na změny. Učí mě to rychle se rozhodnout, 
věřit vlastní intuici stejně jako i lidem, se kte-
rými spolupracuji. A důležitý je pro mě skvělý 
výsledek. O to víc si cením toho, že v případě 
sv. Ignáce to bude na desítky let.

Blíží se Vánoce – plánujete volno od 
majestátních staveb v klidu domova nebo 
musíte i o svátcích stavby navštěvovat?

Pokud neskončíme stavební práce jako 
u sv. Ignáce před zimou, tak se přes svátky 
snažíme stavby zazimovat. Musíme však být 
v pohotovosti v případech nepřízně počasí. 
Ale především – každou stavbu tvoří lidé. 
A ti všichni si zaslouží být na chvíli v klidu 
domova se svými nejbližšími.

„Nebojím se říct, že jsme se 
s Ignácem „našli“. Byla to 

pro mě velká výzva nejen po 
profesní stránce.“

Jedna z diskuzí ohledně barevnosti fasády probíhala nad velkými archy s různými variantami,  
které byly položené před kostelem na zemi Masarykova náměstí

torza neměla rysy obličeje. Restaurátoři tak 
museli odhadnout a kopírovat styl původ-
ních řemeslníků z jiných dochovaných částí 
fasády. Musím s respektem uznat, že se jim 
to povedlo.

Společně s rekonstrukcí proběhla také 
kampaň Ukaž se!, která má kostel 
více přiblížit lidem, otevřít jeho brány. 
Budete v tom i po ukončení oprav nadále 
pokračovat?

V rámci kampaně Ukaž se! byla založe-
na facebooková stránka projektu informující 
zájemce o průběhu oprav kostela a dalších 
doprovodných aktivitách, jejichž součástí 
je například vznik expozice na galeriích kos-
tela, průvodce v mobilní aplikaci a další. Po 
ukončení projektu přejde facebooková strán-
ka Ukaž se! do správy farnosti, která zde 
bude moci propagovat kulturní a duchovní 
program v kostele sv. Ignáce. Jednou z tako-
vých blížících se akcí je slavnostní ukončení 
projektu spolu s vernisáží výstavy Jihlava 
zmizelá. V březnu se pak budete moct těšit 
na koncert pěveckého sboru Campanula, 
který bude takovým symbolickým zaháje-
ním turistické sezóny a otevření kostela 
v nové návštěvní době. 

Jedním z nejcennějších prvků kostela jsou vstupní dveře, které se musely kvůli restaurování vysadit  
a odvést do dílny restaurátora Petra Jandy

Jaký historický prvek z fasády kostela 
byl podle vás nejcennější a jak jste s ním 
zacházeli?

Samostatným prvkem na restaurování 
byly vstupní dveře. Tohoto úkolu se zhostil 
restaurátor Petr Janda, který odvedl skvě-
lou práci. Dveře vysadil a odvezl do dílny. 
Bylo třeba odstrojit všechny ozdobné prvky, 
vyměnit některé části plátování, odstranit 
staré nátěry, doplnit kovářské i dřevěné čás-
ti a znovu křídla dveří osadit. Ve stávajícím 
stavu dveřím chyběla spodní řada cínových 
dekorativních částí. Ty byly analogicky dopl-
něny.
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Nekrmte ptáky pečivem

Objednávkový systém
jihlava.cz/webcallobjednavky
Úřední deska
jihlava.cz/uredni-deska
Odpadové hospodářství
jihlava.cz/odpady
Online mapa MHD
jihlava.cz/mhd
Městská policie
jihlava.cz/mestskapolicie
Hlášení závad
jihlava.cz/zavady

Ježkovy oči online
jihlava.cz/jezkovyoci
Mimořádné informace
info.jihlava.cz
Fotogalerie
jihlava.cz/fotogalerie
Facebook města
Facebook.com/mestojihlava
Instagram města
Instagram/mestojihlava
Youtube města
Youtube/mestojihlava

Kultura
jihlava.cz/kultura
Sport
jihlava.cz/sport
Top akce
jihlava.cz/topakce
Turismus
jihlava.cz/turista
Gustav Mahler
jihlava.cz/gustavmahler
Servis pro pořadatele
jihlava.cz/proporadatele

Strategický plán
jihlava.cz/proberemeji
Mapa pro investory
jihlava.cz/mapapozemku
Horácká multifunkční 
aréna
jihlava.cz/arena
Revitalizace Masarykova 
náměstí
jihlava.cz/namesti
Zdravé město Jihlava
jihlava.cz/zdrave-mesto

Brána Jihlavy
dojihlavy.cz
Služby města Jihlavy
smj.cz
Dopravní podnik 
města Jihlavy
dpmj.cz
Integrované centrum 
sociálních služeb
icss.cz
Dům dětí a mládeže
ddmjihlava.cz
Zoologická zahrada Jihlava
zoojihlava.cz

Důležité odkazy
Projekty a spolupráceÚřad Aktuality Organizace městaVolný čas

jihlava.cz/sport

jihlava.cz/topakce

jihlava.cz/gustavmahler
Servis pro pořadatele
jihlava.cz/proporadatele

jihlava.cz/turista
Gustav Mahler
jihlava.cz/gustavmahler

Revitalizace Masarykova 

jihlava.cz/fotogalerie

Facebook.com/mestojihlava
Instagram města

jihlava.cz/arena
Revitalizace Masarykova 
náměstí

Facebook.com/mestojihlava

Služby města Jihlavy
smj.cz
Dopravní podnik 
města Jihlavy
dpmj.cz

Organizace města

Brána Jihlavy
dojihlavy.cz

Objednávkový systém
jihlava.cz/webcallobjednavky
Úřední deska
jihlava.cz/uredni-deska
Odpadové hospodářství
jihlava.cz/odpady

Objednávkový systém
jihlava.cz/webcallobjednavky

jihlava.cz/uredni-deska
Odpadové hospodářství
jihlava.cz/odpady
Online mapa MHD
jihlava.cz/mhd
Městská policie
jihlava.cz/mestskapolicie
Hlášení závad
jihlava.cz/zavady

Strategický plán
jihlava.cz/proberemeji
Mapa pro investory
jihlava.cz/mapapozemku
Horácká multifunkční 

jihlava.cz/arena

Strategický plán
jihlava.cz/proberemeji
Mapa pro investory
jihlava.cz/mapapozemku
Horácká multifunkční 

Projekty a spolupráce

Důležité odkazy

Napište nám redakce@jihlava-city.cz

/ Zajímavosti /

Ekonomika i další fungování města v prvním roce koalice

/ Příspěvek primátora /

Už uběhl více než rok od ustavujícího zase-
dání Zastupitelstva města Jihlavy, na kterém 
bylo zvoleno současné vedení města. V mi-
nulém čísle Ježkových očí jsem psal o jedné 
z nejdůležitějších oblastí našeho programo-
vého prohlášení, kterou je proinvestiční po-
litika a také realizace důležitějších investic. 
V dnešním čísle bych rád připomněl práci ko-
alice během uplynulého roku v ekonomické 
oblasti i některých dalších oblastech života 
ve městě.

Naše město se v současné době nachází 
ve velmi dobré ekonomické situaci. Povedlo 
se výrazně navýšit rozpočet, což umožnilo 
jednak značně zvětšit objem financí na in-
vestiční akce především v dopravní a vodo-
hospodářské infrastruktuře, ale také zahájit 
realizaci výstavby nové Horácké multifunkč-
ní arény. Navíc je nyní možné oproti původ-
nímu rozpočtu navýšit běžné výdaje potřeb-
né pro další oblasti života. 

Rozpočet má větší roční příjmy
K navýšení rozpočtu vedla jak příjem-

ná, tak i nepopulární opatření. Město nyní 
přijímá bezmála stovky milionů ročně navíc 
především díky vyšším příjmům od státu 
z rozpočtového určení daní a také vyššímu 
kofinancování z různých dotačních titulů 
EU, ČR i Kraje Vysočina. Navýšení nastalo 
také v nedaňových a kapitálových příjmech. 

Nižší milióny přibyly do rozpočtu například 
i v důsledku lepší komunikace s podnikateli 
a velkými zaměstnavateli ve městě, kteří se 
stali našimi partnery.

Na výdajové straně je pak snaha o efek-
tivnější využívání veřejných financí. Jedná 
se především o úspory energií při provozu 
objektů města či veřejného osvětlení. Zamě-
řili jsme se ale také na agendu úřadu a po le-
tech mírně snížili stav úředníků magistrátu. 
V prosinci se také na účet města vrátí finan-
ce zadržené při likvidaci Sberbank. To vše 
díky úspěšným jednáním, jejichž motorem 
byl hejtman Kraje Vysočina. Jako zástupci 
municipalit jsme se jednání zúčastnili také 
já a můj kolega – vedoucí ekonomického od-
boru magistrátu.

Vyhlídky do příštího roku
V příštím roce obyvatele ovlivní několik 

opět příjemných i nepříjemných usnesení. 
Mezi ty nepopulární jistě patří navýšení daně 
z nemovitosti. Koalice se k němu odhodlala 
poté, co tato daň nebyla v Jihlavě zvýšena již 
14 let a během této doby přesáhla kumulo-
vaná inflace 60 %. Bolestivé na tom bude bo-
hužel také to, že k této dani přidal navýšení 
zároveň i stát. O inflaci se zvedly také nájmy 
bytových a nebytových prostor.

Oproti tomu příjemnou změnou bu-
dou v příštím roce výrazné slevy pro mládež 

a naše nejstarší seniory na využívání MHD 
či odpuštění plateb za odpady u dětí do 3 let. 
Na snížení ceny tepla o 20 % se mohou těšit 
také Jihlavané odebírající teplo z Jihlav-
ských kotelen. Díky velkým investicím do 
oprav vodovodů se zlepšil jejich stav a tím 
pádem se snížil počet havárií a úniků vody. 
I přes inflaci tak zůstane v příštím roce cena 
vody přibližně na stejné úrovni jako letos.

Mezi kladné kroky patří také po le-
tech přešlapování podepsání smlouvy mezi 
městem a Krajem Vysočina o částečné inte-
graci Veřejné dopravy Vysočiny a MHD, jež 
zajišťuje obyvatelům opět o něco komfort-
nější veřejnou dopravu v katastru Jihlavy. 
Ohledně MHD nás těší, že i přes časté změny 
jízdních řádů způsobené uzavírkami opra-
vovaných silnic, je počet přepravených osob 
v letošním roce rekordní a neustále stoupá. 
Mezi věci důležité pro budoucnost Jihlavy 
počítám též spolupráci se Správou železnic 
na přípravě terminálu Vysokorychlostní že-
lezniční tratě na Pávově či podpis vodíkové-
ho memoranda o možnostech výroby či vy-
užití vodíku v našem regionu. Pochlubit se 
můžeme i nově otevřeným re-use centrem či 
výsadbou nových stromů po kůrovcové kala-
mitě na Heulose.

Parkování
Problémem naopak bylo nové výběro-

vé řízení na sečení trávy nebo nekonečně 
se protahující výběrové řízení na nákup 
nových parkomatů, kterých je osazených 
méně, než jsme původně počítali. Nový sys-
tém parkování, který byl spuštěn v květnu, 
je jednou z nejdiskutovanějších věcí letoš-
ního roku. Počet aut ve městě ale bohužel 
vytrvale roste a parkování již potřebovalo 
jasná pravidla.

Kolegové systém chystali čtyři roky, 
nová pravidla se ve většině osvědčila a situ-
ace v ulicích se zlepšila – je zde více místa 
a většina aut parkuje tak, jak má. Na druhou 
stranu je jasné, že systém potřebuje i nějaké 
úpravy. Ty plánujeme na jaro podle dosavad-
ních zkušeností a zjištěných dat z monitoro-
vacího vozu. 

Celkově lze říci, že první rok koalice byl 
naplněný prací. Někdy jsme byli úspěšní, jin-
dy se výsledek možná nepodařil úplně podle 
představ, přesto se domnívám, že Jihlava se 
vzhledem k realizaci zásadních projektů po-
souvá dopředu. Je to práce všech obyvatel, 
kterým není Jihlava lhostejná, a za to jim 
velmi děkuji a zároveň všechny zvu na hez-
ké a zajímavé adventní trhy, které společně 
s výzdobou města vykouzlí adventní a vá-
noční atmosféru.

Petr Ryška,  
primátor města Jihlavy

Začíná zimní období, a tak se spousta rodin 
s dětmi vydává k řekám a dalším vodním zdro-
jům nakrmit zdejší ptactvo. Jenže v domnělé 
snaze pomoci si s sebou nejčastěji berou zbyt-
kové pečivo. To ptákům sice chutná, ale nedá-
vá jim potřebné živiny. Navíc se po něm cítí 
sytí a nemají potřebu hledat jinou rostlinnou 
stravu. Ptákům pak špatně roste peří, které 
je před zimou chrání, pečivo jim tedy zejména 
v zimě více ubližuje, než pomáhá.

Dalším nevhodným krmením mohou být 
i zbytky jídla, zkažené nebo kořeněné, slané, 
sladké či mastné potraviny. „Pokud ptáci do-
stanou například cukroví, popcorn nebo mast-
né či dokonce zkažené jídlo, tak mají zažívací 
problémy a mohou i pojít,“ upozornila ornito-
ložka z odboru životního prostředí (OŽP) jih-
lavského magistrátu Bára Kolmanová.

Řekněte to ostatním
Na odbor životního prostředí se každo-

ročně obrací několik obyvatel s tím, že u řeky 
či rybníka potkali někoho, kdo ptáky pečivem 
krmí. Město proto bude opět v zimě propa-

govat správné postupy při krmení vodního 
ptactva.

„V zimním období budeme osvětu této 
problematiky na sociálních sítích komuniko-
vat nejméně jednou měsíčně. V Ježkových 

očích podobný článek také vícekrát zopakuje-
me,“ uvedl tiskový mluvčí města Radovan Da-
něk. Letáky s informacemi byly zaslány také 
do jihlavských základních škol.

Lidé se ale nejlépe ovlivní sami navzá-
jem. „Pokud uvidíte, že někdo u vodního toku 
krmí ptactvo pečivem, zkuste jej zdvořile 
oslovit a pouze ho informovat o tom, že to 
pro ně není zdravé. Stačí říct, že pečivo jim 
sice chutná, ale nedává jim potřebné živiny, 
a že nejlepší je pro ně hrách, cizrna, kuku-
řice, brambory, salát nebo odřezky či slupky 
ze zeleniny,“ doplnila vedoucí OŽP Katarína 
Ruschková. 

A pokud si to správné jídlo, které ptá-
kům opravdu pomáhá, nemůžete zapamato-
vat, vystřihněte si přiloženou tabulku a dejte 
si ji do kapsy nebo na ledničku.

Jak krmit vodní ptactvo

ANO NE

Obiloviny (pšenice, oves, žito a další) Kořeněné, slané, sladké, mastné potraviny

Hrách, cizrna, kukuřice – čerstvá, rozmražená, 
nemusí být vařená

Zbytky jídla

Salát, listová zelenina, vařené brambory Plesnivé, zkažené potraviny

Odřezky nebo slupky ze zeleniny Krmivo s ostrými hranami, které by mohlo ptákům 
poranit jícny (např. brambůrky)

Speciální granule pro vrubozobé ptáky Příliš mnoho jídla na jednom místě

Pečivo chutná i labutím, jenže těm stejně jako kachnám spíše ubližuje
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Tiráž

Z historie města Jihlavy

Díky Gustavu Krumovi

Letošní poslední kalendárium věnujeme 
akademickému malíři Gustavu Krumovi, 
který by příští rok v květnu oslavil 100. vý-
ročí narození.

Slova v titulku lze chápat více význa-
my – díky Gustavu Krumovi máme kolekci 
obrazů, které znázorňují nejstarší dějiny 
města. Ale je to i díky za jeho 
práci pro Jihlavu, za jeho spo-
lupráci s historikem a archivá-
řem Františkem Hoffmannem. 
Právě díky ní vznikla díla, kte-
rá zdobí naše publikace a člán-
ky o Jihlavě. Jako ocenění jeho 
celoživotní práci v oblasti umě-
ní a její význam pro umělec-
kou historii Jihlavy se Gustav 
Krum stal 15. května 2000 
čestným občanem města. 

Gustav Krum se narodil 
do národnostně smíšené ro-
diny, což v roce 1924 nebylo 
v Jihlavě nic netradičního. 
Jeho otec by německé národ-
nosti, maminka české. Dětství 
prožil v Pivovarské ulici 15 
(dnes Vrchlického). Vzdělání 
– vystudoval Německou obchodní školu – 
ho předurčilo k práci úředníka, kterou také 
začal vykonávat. V roce 1942 byl povolán do 
Wehrmachtu a v následujícím roce byl ode-
slán na východní frontu, kde přešel dobro-
volně do sovětského zajetí. Ve stejném roce 
byl přijat do 1. československého armádního 
sboru generála Svobody v Buzuluku, s nímž 
se dostal přes Duklu na Slovensko. Jako Ně-
mec byl ale v roce 1945 propuštěn z vojen-
ské služby a předán jako zajatec sovětské 
armádě, prošel několika zajateckými tábory 
na Ukrajině a v Polsku a do Jihlavy se vrátil 
až v roce 1947. 

Práce úředníka už ho nelákala a začal 
se věnovat umění. Zpočátku pracoval jako 
malíř porcelánu ve Staré Roli na Karlovar-

k románu Křižáci od Henryka Sienkiewicze. 
Dále ilustroval knihy s vojenskou tématikou, 
ale i historické a dobrodružné romány. Cel-
kově ilustroval téměř 100 knih.

Gustav Krum se samozřejmě věnoval 
i volné tvorbě, vraťme se ale nyní k jeho prá-
ci pro Jihlavu. Významná je výše zmíněná 
spolupráce s historikem Františkem Hoff-
mannem. Gustav Krum doplnil ilustracemi 
tři svazky Listů a obrazů z minulosti Jihla-
vy, které vyšly v letech 1958, 1967 a 1999. 
Na objednávku Krajské galerie Vysočiny pak 
vznikl v letech 1959 a 1960 cyklus kreseb 
uhlem s náměty z dějin Jihlavy. Kresby jsou 
dnes uloženy v Oblastní galerii Vysočiny 
a Muzeu Vysočiny. Spolu s průvodními texty 
Františka Hoffmanna je knižně vydalo měs-

to Jihlava v roce 2015 v publikaci Sedm sto-
letí Jihlavy v obrazech. 

V roce 1992 požádali představitelé 
města Gustava Kruma o vytvoření kolekce 
obrazů věnovaných historii Jihlavy. Jedná se 
o 25 obrazů (tempera a akvarel), které jsou 
dnes vystaveny v primátorském salonku jih-

lavské radnice, kde si je můžete 
prohlédnout v rámci komento-
vaných prohlídek, které pořá-
dá Brána Jihlavy. V roce 2014 
město vydalo publikaci Z histo-
rie města Jihlavy, která obsahu-
je reprodukce všech těchto děl 
i s texty k historickým událos-
tem, které znázorňují. Díky Gu-
stavu Krumovi tak máme mož-
nost projít se bohatou historií 
města a vidět, jak se dolovalo na 
starohorských dolech stříbro 
nebo jak se razily mince v min-
covně. Jako bychom slyšeli křik 
při jednom z největších požá-
rů města a byli součástí čilého 
ruchu ulice Matky Boží v době 
gotiky, kdy ještě brána i kostel 
Nanebevzetí Panny Marie vypa-

daly zcela jinak a kdy tudy proudily stovky lidí 
prodávat nebo nakupovat na trhy na náměs-
tí. Jen díky obrazům Gustava Kruma si takto 
názorně a přitom historicky věrně můžeme 
jihlavskou historii připomínat i dnes. 

 Vypracovala Jana Petrůjová

KRUM, Gustav a HOFFMANN, František. 
Sedm století Jihlavy v obrazech: cyklus čty-
řiceti kreseb Gustava Kruma s průvodními 
texty Františka Hoffmanna.
LAŠTOVIČKA, Zdeněk. Z historie města 
Jihlavy: obrazy Gustava Kruma = From the 
history of Jihlava: the paintings by Gustav 
Krum = Aus der Geschichte von Jihlava: 
Bilder von Gustav Krum. Ilustroval Gustav 
KRUM.

/ Zpátky v čase /

SBÍHAJÍ SE 
DAVY!

JÁ BYCH SE ODTUD VYTRATIL, NEŽ 
SI NÁS S TOU DÍROU NĚKDO 

SPOJÍ.

VÁŽENÍ RADNÍ, CO S TOU 
DÍROU NA NÁMĚSTÍ 
BUDEME DĚLAT?

ZASYPÁNÍ BUDE STÁT 
MOC PENĚZ!

MÁM NÁPAD!

ZASKLÍME TO!

TAKOVOU DÍRU 
NEUTAJÍŠ!

NE! JÁ TO 
MYSLELA 
DOSLOVA!

UDĚLÁME 
Z TOHO 
ATRAKCI!

PÁNI... 
TO JSEM 
NEČEKAL.

A TAK ZA 
PÁR TÝDNŮ...

NO NIC. 
KDO SI DÁ 
ZMRZLINU?

NEBO NĚJAKÉ DALŠÍ 
DOBRODRUŽSTVÍ?

DEJ POKOJ! 
TOBĚ TO 

NESTAČILO?

DOBRODRŮŽA 
NENÍ NIKDY 

DOST!

KONEC

Petr Kopl 
uvádí:

Gustav Krum. Návštěva císaře Karla VI. s císařovnou Alžbětou Kristýnou
 v Jihlavě 1723

sku. Již roku 1949 byl ale přijat na Akademii 
výtvarných umění v Praze. Zde dva roky pod 
vedením profesora Miloslava Holého studo-
val figurální malbu a poté tři roky pokračo-
val na grafické speciálce u Vladimíra Pukla. 
Roku 1945 získal hlavní cenu Akademie 
výtvarných umění za litografické ilustrace 



Svatého Martina letos doprovodil místo bílého sněhu chladný déšť. I tak se na průvod přišlo podívat tisíce zvědavých tváří. Patronovi vojáků,  
cestovatelů či domácích zvířat klestili cestu plným centrem malí andělé, radní i nosiči pochodní.

Na bílém koni

Cesta jezevčíkaPurpurová pro děti

Pamětní kniha a čaj Svoboda s úsměvem

Druhý jihlavský mural-art namalovali studenti z helenínské průmyslovky 
a mezi siluetami kráčejícími po dlouhém jezevčíkovi jsou prý i zdejší 
kolemjdoucí. Dílo najdete podél cyklostezky Mlýnská-Helenínská.

Mariánský sloup byl purpurově nasvícen 17. listopadu při Světovém  
dni předčasně narozených dětí. V jihlavské nemocnici se ročně předčasně 
narodí přibližně 300 dětí.

Originální podpis od velvyslance Velké Británie Matta Fielda.  
Jihlavu během podzimu navštívili také zástupci Francie, Singapuru 
a v prosinci očekáváme návštěvu z Turecka.

Koncerty ZUŠ Jihlava mají jednu společnou věc – spoustu úsměvů.  
A to platilo i pro orchestrální koncert, který škola uspořádala k výročí  
17. listopadu v DKO.


